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گفت وگو با مجتبی فرآورده درباره چرایی نزدیک نشدن به موضوعات سیاسی در آثار سینما 

در هیچ دولتی نمی شد فیلم سیاسی ساخت

«میازاکی» جشنواره سن سباستین را افتتاح می کند

 مدت هاست درباره تغییر عادات مخاطبان سینما و تلویزیون بحث   .
می شود. بسیاری معتقدند عدم تمایل مخاطب به حضور در سینما یا 
فاصله گرفتن او از تلویزیون بــه دلیل ازدیاد محصولات پلتفرم هایی 
است که اساسا در تمام دنیا فراگیر شده اند. از طرفی همچنان می توان 
مواردی را در ســینما یا تلویزیون مثال زد که به شرط تولید محصول 
با کیفیت، مخاطب آن را پیگیری می کند. «ســوران» روایتگر بخشی 
از تاریخ معاصر ما ست و البته برداشتی تصویری از ادبیات که همین 
مــورد هم آن را متمایز می کند و برای مخاطب نیز جذابیت دارد. چرا 

تلویزیون را برای روایت این قصه انتخاب کردید؟
متأســفانه در ســال های اخیر یکی از مواردی که از جامعه ایران 
رخت بربســته، انصاف اســت. این بی انصافی از حوزه سیاست آغاز 
شــد و متأســفانه در تمام شــئون زندگی ما حتی روابط خانوادگی 
و اجتماعــی نیز خودش را تحمیل کرد . در حوزه رســانه، ســینما و 
تلویزیون هم این بی انصافی وجود دارد. مدت هاست این جمله   «من 
که تلویزیون نمی  بینم» مد شــده است. چند هفته پیش یک بار برای 
«سوران» ساعت ۱۰ صبح در شبکه خبر مصاحبه داشتم و دقیقا یکی 
از دوستانی که ادعا می کند تلویزیون تماشا نمی کند، آن برنامه را دیده 
بــود و البته توضیح داد که در حال ردکردن کانال  های تلویزیون بوده 
کــه آن برنامه را دیده! به هرحال با بدگفتن از یــک چیز، آن مورد بد 
نمی شود و با خوب گفتن هم خوب نمی شود. تلویزیون در تمام دنیا به 
واسطه تنوع منابع عرضه دیداری، جایگاهش تغییر کرده و تضعیف 
شده است. واقعیت این است که بخش عمده ای از فضای رسانه ای 
تمام دنیا را پلتفرم ها و فضای مجازی پر کرده است. طبیعی است ما 
هم از آن ماجرا مستثنا نیستیم و تأثیرات آن را در کشورمان می بینیم. 
مثل باقی دنیا وقتی چیزی به اسم ماهواره وجود دارد و تأثیر فضای 
مجازی و پلتفرم ها میان مردم زیاد شــده اســت، نمی تــوان انتظار 
دیگری داشت. باید پذیرفت شرایط زیستی و دریافت تصویر متفاوت 
شده است. با این حال، اصطلاحی وجود دارد که برفک تلویزیون پنج 
میلیون مخاطب دارد. در حال حاضر بالاترین رقمی که برای پلتفرم ها 
بعد از سریال پرمخاطب «پوست شــیر» اعلام شده، دو و نیم میلیون 

نفر مخاطب است.
به نظرم این تحلیل درســت تری اســت که شــرایط تلویزیون در 
مقایسه به ۲۰ ســال پیش تضعیف شده است. اما این فقط مختص 
تلویزیون ایران نیست؛ پدیده ای است که در تمام دنیا حاکمیت دارد. 
مثل اینکه بگوییم این روزها کسی روزنامه نمی خواند. درست است 
روزنامه های مکتوب نسبت به ۲۰ سال پیش تضعیف شده اند، اما از 
بین نرفته اند؛ چرا که این روزها تمــام اخبار و اطلاعات را می توان در 
شــبکه های اجتماعی دنبال کرد. طبیعی است رسانه های جدید که 
به میدان می آیند، رســانه های انحصاری را تحت تأثیر قرار می دهند. 
بنابراین مبنا و قضاوت غلطی اســت تحت این عنوان که تصور کنیم 
تلویزیون تأثیر خودش را از دســت داده اســت. اگر حقیقتا معتقدند 
تلویزیون تأثیرش را از دســت داده و کســی آن را نمی  بیند، در کانون 
توجــه قرارش ندهند، دیگر چه نیازی به این حد هجمه به تلویزیون 
اســت؟ رهایش کنند. درباره اقتباس برای ساخت سریال باید بگویم 
«ســوران» از حوزه ادبیات وارد سریال شــد. متأسفانه تا کنون ادبیات 
سهم اندکی در ساخته های سینمایی و سریال ما داشته است. بخش 
عمده ای از شکل گیری «سوران» مدیون کیانوش گلزار راغب نویسنده 
کتاب «عصرهای کریســکان» اســت. اگر تعامل بین نویسنده رمان و 
سازندگان اثر وجود نداشت، نتیجه مطلوبی هم حاصل نمی شد. البته 
که رویکرد ما تصویر بود و متفاوت از رمان عمل کردیم، اما خوشحالم 
که نگاه مثبتی به اقتباس در حال شکل گیری است و آن را به فال نیک 
می گیرم و امیدوارم این فضا رشد کند. بی تردید بهره ای که از اقتباس 
در آثارمان می بریم، ارزنده است. یکی از قدرت های سینمای آمریکا به 
دلیل اقتباس های خوبی است که انجام می شود. فیلم نامه نویس مگر 
چقدر قــدرت تخیل دارد که بتواند به تمام زوایای زندگی خانوادگی، 
اجتماعی، سیاســی و ... افراد تســلط بیابد تا شخصیت های قصه را 
پرورش بدهد؟ با اقتباس از ادبیات می توان شــخصیت های داستانی 
را که مدت ها در ذهن نویســنده پرورش پیدا کرده، به زبان تصویر به 

روایتی دیگر پرورش داد و تکمیل کرد.
 اولین برخورد شما با رمان «عصرهای کریسکان» چطور بود؟ فکر   .

می کردید برگردان تصویری آن برای مخاطب تلویزیون جذاب باشد؟
اواخر ســال ۱۴۰۰ زمانی که حوزه هنری با من درباره این موضوع 
صحبت کرد، ابتدا فیلم نامه را خوانــدم. متن ایدئالی برای من نبود. 

بعد رمان را خواندم؛ به این دلیل که بدون نگاه به کتاب می خواستم 
بضاعــت فیلم نامــه را ارزیابی کنم. بعد از خواندن رمان نســبت به 
ساخته شــدن سریال شك نداشتم، اما فیلم نامه باید متناسب با رمان 
نوشته می شد. به نظرم یکی از نقاط مثبت سریال مدیون رمانی است 

که بسیار هنرمندانه نوشته شده است.
 البته در راستای صحبت های پیشین شما، فکر می کنم تا به امروز   .

در سینما کم و بیش اقتباس های موفقی داشته ایم و با اینکه تعدادشان 
خیلی زیاد نیست، اما به لحاظ کیفیت اکثر آنها آثار قابل قبولی هستند.
به نظرم اصلا این طور نیســت. اســاس موج نو ســینمای پیش 
از انقــلاب این بود کــه هنرمندانی همچون ناصــر تقوایی، داریوش 
مهرجویی، بهرام بیضایی، مسعود کیمیایی و... در مقابل فیلمفارسی 
قد علم کردند و به اقتباس روی آوردند و فیلم های ارزنده ای را تولید 
کردند. بعد از انقلاب عملا اقتباس تبدیل شــد بــه اقتباس از وقایع 
اتفاقیه. به تعبیری سازنده اثر درباره وقایع اجتماعی و تاریخی زمانه 
خودش دست به تحقیق زد و اقتباس کرد و آن روایت را وارد عرصه 
تصویر کرد. تعداد هنرمندانی که در ســینما مستقیم از رمان و کتاب 
اثری را اقتباس کردند، انگشت شمار است. در این سال ها، فارابی هم 
تلاش هایــی در این عرصه کــرد و کتاب هایی را به منظور تولید فیلم 
اقتباســی جمع آوری کرد. در صورتی که به نظرم این مأموریت فارابی 
نیست که تصمیم بگیرد از چه کتاب هایی اقتباس شود. نگاه سازنده 
اثر در این مورد حرف اول را می زند و او تشخیص می دهد چه چیزی 
برای کارش مؤثرتر اســت. کار ارزنده  حوزه هنری این بود که گروهی 
تشــکیل داد برای بررســی کتاب ها و رمان هایی که قابلیت اقتباس 
دارنــد؛ یعنی پیش از آنکه تصمیمی برای ســاخت اثری تصویری از 
کتابی گرفته شود، عزیزانی همچون حامد نورالهی و احسان دادخواه 
کتاب هــای تولیدشــده در حوزه هنری را یک به یک بررســی کردند و 
کتاب هایی را که قابلیت اقتباس داشــته  اند، برگزید ند و به تشخیص 
همان کار گــروه، کتاب هایی که قابلیت اقتباس دارد مشــخص و در 
مرحله بعد تبدیل به فیلم نامه می شود و در نهایت به تولید می رسد. 
برای اقتباس از روی یک کتاب، ابتدا یک کار کارشناســی انجام شــده 
است. متأســفانه تعداد آثار اقتباسی سینما و تلویزیون ما خیلی زیاد 
نیســت که بخش عمده آن مربوط به تقلید از موج نو فرانسه و نگره 
مؤلف بود که ســینمای ایران را زمین  گیر کرد و همه خواستند مؤلف 
شوند. به نظرم این رویکرد غلطی برای سینمای ما بود. در سینما بیش 
از ۱۰ حرفه دســت به دســت هم می دهند تا اثری تصویری را تولید 
کنند؛ پس نمی  توان به تألیف در سینما دل خوش کرد. در موسیقی نیز 
نمی توان ادعای مؤلف بودن کرد. تنها بخشی که می توان در آن مؤلف 
بود، حوزه ادبیات، شعر و رمان است. این رویکرد نگره مؤلف محوری 
و کارگردان محوری، جوی در سینمای ما ایجاد کرد که بسیاری تصور 
کردند اگر خودشان ننویسند، یعنی بی سواد هستند. همه می خواستند 
مؤلف باشند. فکر می کنم این رویکرد بالا ترین ضربه را به سینمای ما 
زد و با وجود ادبیات غنی و سرشــاری که در فرهنگ و تمدن ایرانی و 

دینی داریم، از ادبیات دور ماندیم.
 شــما در روایت «سوران» علاوه بر نگاه به بخشی از تاریخ معاصر   .

کشورمان، بخشــی از حوادث سیاسی ســال های دور را هم واکاوی 
کردید؛ خوانشی را که می توان از موضوعات سیاسی کشورمان داشت، 

چطور تعبیر می کنید؟
تاریخ بســیار ارزنده اســت. امیرالمؤمنین در نامه ۳۱ نهج البلاغه 
که به ظاهر برای امام حســن(ع) نگارش شــده اســت، می  فرماید : 
«سرگذشــت پیشــینیان را به گونه ای مطالعه کردم که گویی با آنها 
زیســته ام و چیزهایی را از آنها دریافت کردم و با تو در میان می گذارم 
تا در مســیر زندگی خود از آن بهره بگیــری». این نگاه امیرالمؤمنین 
بــه تاریخ اســت. مضاف بر آن، قــرآن هم مدام ما را به گذشــتگان 
ارجاع می دهد و می  گوید از تاریخ گذشتگان عبرت بگیرید. ما یک بار 
بیشتر زندگی نمی کنیم و نمی توانیم تمام تجربیات بشری را در عمر 
محدودمان درک کنیم؛ این تاریخ اســت که شــیوه و رویکرد درست 
زندگی را به ما می آموزد. تاریخ سیاسی ایران قطعا بخش بسیار مهم 
و پراهمیتی دارد؛ به ویژه از اواخر قاجار تا به امروز؛ چون در این صد و 
اندی سال اخیر، دو نظام در کشور ما تغییر کرده است؛ نظام طایفه ای 
قاجار تبدیل به نظام کودتا و پادشــاهی پهلوی شــد و اگر وقت پیدا 
می کرد به نظام طایفه ای پهلوی هم تبدیل می شــد و بعد از انقلاب 

اسلامی نیز نظام جمهوری اسلامی را تجربه کردیم.
طبعا بخش عمده ای از این تغییرات در حوزه سیاسی اتفاق افتاده 

اما جنس این تغییرات از کف جامعه برآمده. مقاطع حساس و مهمی 
به لحاظ سیاسی را در کشور تجربه کردیم که باید به آنها پرداخت. در 
همین ۴۰-۵۰ سالی که از انقلاب گذشته، ریتم اتفاقات و وقایع حتی 
در جهان با دور تند جلو رفت. تغییر نظامات بســیار گسترده سیاسی 
در دنیا، سقوط کمونیسم، سقوط بلوک شرق، مراودات جدید سیاسی، 
اقتصادی، نظامی، فرهنگی، تأســیس کشــورهای مختلف، تغییرات 
اجتماعی گسترده، تغییرات پرشتاب تکنولوژی و... مواردی نیست که 
بتوان از آنها به راحتی گذشت. سال  هاست اتفاقات سیاسی زیادی را 
در کشــور تجربه می کنیم که به نظرم عمدتا تکراری است. برخلاف 
چیزی که تافلر در کتاب خط ســوم اشــاره می کنــد که زمان خطی 
است، زمان دوار است. تاریخ مدام در حال تکرار است. به همین دلیل 
گذشــته تاریخی ما ارزشمند است و باید به آن پرداخت. شرایطی که 
در ابتدای انقلاب در داخل کشور به وقوع پیوست، حائز اهمیت است. 
ما از آن دور نشــدیم، از آن گذر کردیم. کما اینکه برخی از آن اتفاقات 
در حال تکرار است. پرداختن به بخشی از تاریخ سیاسی کشورمان در 
جغرافیای کردستان به نظرم لازم بود. بخشی از جغرافیای ایران که 
هیچ ســهمی در آثار تصویری ما ندارد و اگر کاری انجام شده عمدتا 
دم دســتی بوده اســت. معتقدم ظلم بزرگی در حق مردم کرد شده 
اســت. کردها قدیمی ترین و ایرانی  ترین قوم ایرانی هستند که در این 
سرزمین زیســته  اند، پیش از آنکه هند و اروپایی  ها به ایران مهاجرت 
کنند. اما عده ای قلدر و جانی پرهیاهو زمانی سخنگوی مردم کرد شده 
بودند و به گونه ای حرف می زدند که دیگران تصور می کردند هرکس 
کرد اســت، کومله و دموکرات و ضدانقلاب اســت و به دنبال تجزیه 
ایران اســت. درصورتی که این گونه نیســت. کردها شریف ترین مردم 
کشــور ما هستند و اگر کردســتان در اتفاقات دوران ابتدای انقلاب و 
در این ۴۰ سال پایدار مانده به خاطر رشادت  ها و ازجان گذشتگی  های 
کردها بوده. «ســوران» تلاش کرد بین مردم کــرد و گروه های مزدور 
قلدرمآب فاصله  گذاری کند. اگر سریال به این موفقیت نائل شده باشد، 

وظیفه اش را درست انجام داده.
برمی گردم به صحبت های خودتان. ما موضوعات سیاسی بسیاری   .

را تا به امروز تجربه کردیم که بسیاری از آنها قابلیت تصویری شدن را 
دارد. اما آثار زیادی در این بخش نداریم. به نظر شما دلیلش چیست؟
قطعا دلیلش مدیران فرهنگی در تمام دولت ها هستند. جنایتی 
که منافقین پس از انقلاب انجام دادند جدا از کشــتار و ترور ۱۷هزار 
نفــر از افراد بی گناه، ایجاد فضای امنیتی بود که در کشــور به وجود 
آوردند. وقتی در جامعه ای ترور شکل می گیرد و بمب گذاری می شود، 
طبیعی است که فضا امنیتی می شود و نیروهای امنیتی تصمیم گیر و 
تصمیم  ساز می شوند و متأسفانه به دلیل فعالیت گروه های تروریستی 
در منطقــه و طبیعتا تلاش بــرای نفوذ و فعالیت آنهــا در داخل و 
اتفاقات پیرامونی آن که  همیشه بوده، حتی برخی از مدیران فرهنگی 
ما هم رویکرد امنیتی داشــته اند در صورتی که این دو حوزه ربطی به 
هم ندارند. پاشــنه آشیل ما برای ساخته نشدن آثار سیاسی در سینما 
و تلویزیون این رویکرد مدیران فرهنگی اســت؛ مــن هم قبول دارم 
در برخی مواقع بایــد خیلی از چیزها را برای امنیت رها کرد و ندیده 
گرفت اما نه اینکه در سال های طولانی این روند ادامه یابد. این روزها 
نمی توان به راحتی مدیر فرهنگی کارآمد در کشور پیدا کرد. به محض 
اینکه یک اثر سیاسی در تلویزیون ساخته می شود، تماس های زیادی 
با رئیس ســازمان صدا و سیما گرفته می شود، مهم نیست این رئیس 
کیســت. هر مدیری که می  خواهد باشد؛ بنابراین نمی توان به راحتی 
سراغ موضوعات سیاسی رفت و باید به جاهای گوناگون جواب پس 
داد. در ســینما هم اگر خیلی خوش شــانس باشید و از گیر هزار توی 
ارشاد جان سالم به در ببرید و فیلم به تولید برسد، ارشاد هم توان این 
را ندارد که پشت اثری که مجوز تولیدش را داده بایستد. بلافاصله یک 
مجموعه اجرائی غیرمرتبط وســط می آید و از اکران فیلم جلوگیری 
می کند. درصورتی که قوت و غنای فرهنگی ما بیش از این اســت که 
ما از آن دوری کنیم؛ به نظر می رســد مدیران فرهنگی ما به کارهای 
پروپاگاندا بیشتر دل خوش هستند تا ورود به عرصه های فرهنگی. ما 
پرونده ها و ســوژه های خوبی داریم که جا دارد به آن پرداخته شــود  
اما متأســفانه این نگاه اجازه ورود به ایــن بخش را نمی دهد. علاوه 
بر اینکه در هیچ مقطع و دولتی فضا برای ســاخت فیلم سیاسی باز 
نبوده است. اگر عده ای تصور می کنند دوره اصلاحات گل و بلبل بوده 
اشتباه می کنند. این موضوع به افراد ربطی ندارد، باید تغییر رویکرد به 
وجود بیاید. در همه دولت ها مدام وزیر فرهنگ را به مجلس احضار 

می کنند و برایش خط  ونشان می   کشند! مگر حوزه فرهنگ فقط دست 
وزیر ارشــاد است؟ فرهنگ کشور دست همه امور اجرائی هست جز 
وزارت ارشاد. وزارت ارشاد به فیلمی مجوز می دهد ولی نمایش داده 
نمی شود، وقتی اعتراض می شود، متوجه می شویم پای جای دیگری 
جز ارشاد در میان است. نه سازمان هایی هم عرض وزارت ارشاد  بلکه 
ســازمان های اجرائی بی ربط به مقوله فرهنگی و مجموعه ارشــاد 
تصمیم  گیرنده انــد. تا رویکرد ما به فرهنگ تغییر نکند، اوضاع همین 

خواهد بود.
فکر می کنم در این شــرایط این وظیفه عمدتا بر عهده فیلم های   .

اجتماعی گذاشته شده تا برخی موضوعات سیاسی را بازتاب دهند.
وقتی از نبود فیلم سیاســی در ســینمای ایران حرف می زنیم، به 
این معنی نیســت که ما تولید کننده ها و خالقان آثار عاری از اشکال 
هستیم. در حوزه اجتماعی بالغ بر ۴۰۰-۵۰۰ فیلم ساخته شده است. 
اگر فکر کنیم شــاید فقط ۱۰ تا فیلم خوب در این حوزه اســم ببریم. 
کارهایی تولید  شده که جشــنواره های دنیا را زیر پا گذاشته اما واقعا 
فیلم های خوبی بوده؟ در همین حوزه اجتماعی فیلم سازانی داریم 
که هم از حاکمیت پول می گیرند و هم پز اپوزیســیون را می  دهند. به 
همین دلیل ســینمای اجتماعی ما هم رشد نکرده. حجم فیلم هایی 
که بر ضد قصاص در این کشــور ساخته شــده را ببینید، سر به فلک 
می زنــد. در آمریکا که آزادترین ســینما را دارد، یک فیلم ضد منافع 
ملی یا ضد خانــواده و ضد پدر پیدا نمی کنید  اما در کشــور ما فیلم 
علیه خانواده و پدر و علیه تشــکیل خانواده ســاخته می  شود. وقتی 
از تغییــر رویکرد در حوزه فرهنگ حــرف می زنیم، فقط به حاکمیت 
برنمی گردد. تولیدکنند گان آثار هم باید تغییر رویکرد بدهند. باید یک بار 
با خود بیندیشند که دانش و علم و آگاهی من چه میزان است! بعد 

به عرصه  ها ورود کنند.
 فکر می کنم سینما و تلویزیون مدت هاست به این نتیجه رسیده اند   .

که می توان در تولیدات فرصت بیشتری به چهره کمتر دیده شده داد. 
در «سوران» این اتفاق افتاد. از ابتدا چنین تصمیمی داشتید؟

بایــد در این مورد از فهم و درک مدیران حوزه هنری تشــکر کنم. 
ابتدا قرار بود سریال با بازیگران چهره ساخته شود. سروش محمد زاده 
(کارگــردان) بــا تعدادی از بازیگــران صاحب نام تمــاس گرفت اما 
نپذیرفتند. دلایل زیادی در این بین مطرح بود. برخی قرارداد داشــتند 
زمان کاری مان هماهنگ نشــد، برخی نمی خواستند با تلویزیون کار 
کننــد، برخی از اینکه وارد روایتی از مقطع تاریخ انقلاب و کردســتان 
شوند، واهمه داشتند و... بنابراین با بازیگرانی که ابتدا مد نظرمان بود، 
به نتیجه نرســیدیم. از ابتدا پیشــنهادم به حوزه هنری این بود که از 
بازیگران مطرح و چهره آشنا در سریال استفاده نکنیم؛ چرا که بر این 
باورم در برخی از آثار مثل سوران، بازیگران ناشناخته برای مخاطب، 
به تصویر فضای مستندگونه کمک بیشتری می کند. اما دوستان حوزه 
ملاحظاتی داشــتند که حضور بازیگر نام آشــنا اتفاق بهتری را برای 
ســریال رقم می  زند. بعد از آنکه تلاش های ســروش محمدزاده به 
نتیجه نرســید، در نهایت با درک درست و اعتماد مدیران حوزه هنری 
تصمیم گرفته شــد از بازیگران غیر چهره استفاده کنیم  و خدا را شکر 
نتیجه بســیار مثبتــی گرفتیم و معتقدم مجموعــه بازیگرانی که در 
«ســوران» ایفای نقش کردند، خوش درخشیدند. برای انجام یکی از 
وظایف اصلی تلویزیون که اساسا معرفی بازیگر به جامعه بازیگری 
کشــور است، تلویزیون باید این جســارت را در خود ایجاد کند که در 
تولیدات تلویزیونی از بازیگران غیر چهره استفاده کند. این ابتدایی ترین 
رسالتی است که تلویزیون بر عهده دارد. نه اینکه بازیگران نام آشنا و 
حرفه  ای را حذف کند  بلکه باید حداقل در هر سریال چند بازیگر جدید 

به جامعه بازیگری معرفی کند.
 و فکــر می کنم بخش های زیادی از «ســوران» مدیون جلوه های   .

بصری است.
مطالبی که درباره ســوران در مطبوعات و فضای مجازی نوشته 
شــد و نقاط  قوتی که برای سریال ذکر شد به همه مقولات پرداخته 
شد جز یک بخش، تنها بخشی که خوشبختانه از چشم همه مغفول 
ماند، جلوه های بصری سریال بود. ما بالغ بر ۹۰۰ پلان VFX در سریال 
داشتیم که به قدری خوب اجرا شده بود که کسی آن را ندید. بخش 
عمده ای از ادوات نظامی، بخشی از انفجارات، عموم ماشین ها،  زندان 
برده سور، فصل فرار و رودخانه و بسیاری از فضاهای سریال هنرنمایی 
محمد برادران بود که به غنای تصویری ســریال افزود و ارمغانی شد 

برای سینمای ایران.

ایســنا: جدیدترین انیمیشن ســاخته «هایائو میازاکی» انیماتور برجســته ژاپنی، هفتاد ویکمین 
جشــنواره فیلم سن سباســتین در کشــور اســپانیا را افتتاح خواهد کرد. انیمیشــن «پسر و مرغ 
ماهی خــوار» دو هفته پس از اینکه در مراســم افتتاحیه جشــنواره تورنتو به نمایش گذاشــته 
می شــود، در جشــنواره فیلم سن سباستین مهم ترین جشنواره کشور اســپانیا نیز به عنوان فیلم 
افتتاحیه و در بخش غیررقابتی به نمایش گذاشــته می شود. «میازاکی» نویسندگی و کارگردانی 
این انیمیشن را بر عهده داشته است و «پسر و مرغ ماهی خوار» نخستین فیلم بلند این فیلم ساز 
تحسین شــده در ۱۰ سال گذشته محسوب می شــود و تاحدودی بر اساس رمان «چگونه زندگی 

می کنی؟»، نوشته «گنزابورو یوشینو» در سال ۱۹۳۷ ساخته شده است. «پسر و مرغ ماهی خوار»  از 
۱۴ جولای در ژاپن اکران شد و در هفته اول اکرانش ۱۳.۲ میلیون دلار فروخت تا رکورد بزرگ ترین 
اکران نخست در تاریخ استودیو جیبلبی را بشکند. این شرکت در اقدامی جسورانه این انیمیشن 
را بدون هیچ گونه تبلیغات، بازاریابی یا شرح داستان اکران کرد. «هایائو میازاکی» در طول دوران 
فعالیت خود تاکنون چندین بار اعلام بازنشستگی کرده بود و در  بیش از ۵۰ سال فعالیت هنری 
خود به موفقیت های فراوانی در حد «نیک پارک»، انیماتور کمپانی والت دیزنی دست یافته است 
و از مشهورترین و تأثیرگذارترین انیماتورهای تاریخ سینما محسوب می شود. «میازاکی» در سال 

بهناز شیربانی: بدون شک باید پذیرفت که در شرایط رشد فزاینده تکنولوژی، هر روز باید از موضوعاتی صحبت 
کرد که در گذشــته معنا و مفهوم خاص خود را داشته و این روزها کارکردشــان را از دست داده اند یا به شکل 
دیگری پیش می روند. آثار ســینمایی و تلویزیونی نیز سخت تحت تأثیر رشد هر روزه تکنولوژی است. در حضور 
پلتفرم هایی که هر روز به تعدادشــان اضافه می شــود، ســینما و محصولاتش در تمام دنیا جایگاه دیگری پیدا 
کرده اند. عادت مخاطب برای دیدن محصولات فرهنگی، شــکل و شمایل دیگری به خود گرفته و این موضوع 
بیش از پیش تولیدکنندگان آثار را به فکر چاره جویی انداخته اســت. در کشور ما هم این شرایط بی تأثیر نیست. 
هرچند فرایند درآمدزایی ســینمای ما با دنیا قابل مقایسه نیست، اما شــیوه و نگاه مخاطب پیگیر محصولات 
فرهنگی، بی شــباهت به مخاطب سایر کشور ها نیست. عادت گذشــته  مخاطب امروز سینما و تلویزیون ایران 
نیز به دلیل دسترســی آســان تر به پلتفرم های پخش فیلم، به لحاظ دسترســی به محصولات فرهنگی تغییر 
کرده اســت. با مجتبی فرآورده، تهیه کننده ســینما و تلویزیون، در همین زمینه به گفت وگو نشستیم. او مدتی 
قبل سریال «ســوران» را روی آنتن شبکه یک سیما داشت که سرگذشــت جوان کُردی را در التهابات دهه ۵۰ 
منطقه کردســتان به تصویر کشــید و این ســریال مخاطبان زیادی را با خود همراه کرد. با مجتبی فرآورده در 
ابتدا ارزیابی ای از تولیدات محصولات تلویزیونی داشــتیم؛ اینکه آیا همچنان می توان به این مدیوم به لحاظ 
گســتردگی مخاطب مثل گذشــته نگاه کرد؟ بحث دیگر پرداختن به موضوعات سیاسی و اجتماعی در سینما و 
تلویزیون بود؛ اینکه چرا تولید این آثار انگشت شمار بوده و بعد از ساخت هم بعضا تأثیرگذاری که باید را ندارند.

اخـبـار  بـرگـزیـده

جلال شباهنگی درگذشت
ایســنا: جلال شــباهنگی، هنرمند نقاش، طــراح گرافیک و از 

اعضای پیوسته فرهنگستان هنر در ۸۸ سالگی درگذشت.
جلال شباهنگی، هنرمند پیش کسوت طراح گرافیک، نقاش، 
مجسمه ساز و عضو پیوسته فرهنگستان هنر ۲۶ مرداد  دار فانی 
را وداع گفــت. او زاده ۲۴ آذر ۱۳۱۴ در تهــران و از هنرمنــدان 
شناخته شــده بود. این هنرمند فارغ التحصیل دانشــگاه ایالتی 
ســن خوزه در ایالت کالیفرنیای آمریکا بود و کارشناســی ارشد 
طراحــی گرافیک و نقاشــی معاصــر و کارشناســی تبلیغات 

گرافیکی خود را نیز از این دانشگاه دریافت کرده بود.
صفحــه مجازی حراج تهران از درگذشــت این هنرمند خبر 

داده و فقدان او را به جامعه هنری تسلیت گفته است.
این هنرمند ســال ۱۳۴۷ به عضویت هیئت علمی دانشکده 
هنرهای زیبا درآمده و در ســال ۱۳۸۱ بازنشســته شــده بود. او 
تجربــه ۳۰ ســاله ای از تدریس به عنوان اســتاد و دانشــیار در 
دانشــگاه تهــران و در دیگر دانشــگاه ها و دانشــکده های هنر 
داشــت. این هنرمند علاوه بر فعالیت در زمینه نقاشی و گرفت، 
 Blowing Glass به ســاخت حجم های شیشــه ای معروف به
در ایــران و مورانــو ایتالیا نیــز پرداخته بود و در ایــن زمینه نیز 

شناخته شده بود.

انجمن تهیه کنندگان مستقل سینمای ایران:
نه ساترا، نه ارشاد؛ لزوم تشکیل مرکز 

مستقل برای vodها
انجمن تهیه کنندگان مســتقل ســینمای ایران با پیشــنهاد 
انحلال ســاترا، خواستار ایجاد مرکزی مســتقل از صداوسیما و 
وزارت ارشاد اســلامی برای پلتفرم ها شــد. متن بیانیه انجمن 
تهیه کننــدگان مســتقل ســینمای ایران به شــرح زیر اســت: 
« متأســفانه شــبکه وی او دی و نمایش خانگی کشور در شرایط 
بحرانی و پیچیده ای قرار گرفته اســت. مجموعه ســاترا تحت 
نظارت سازمان صداوســیما به تولیدات شبکه نمایش خانگی 
به عنــوان رقیب تولیــدات تلویزیون نــگاه می کنــد و با ایجاد 
محدودیت ، امکان تولید را از ســینماگران مســتقل سلب کرده 
اســت. از طرفــی اراده ای معتقد بــه واگذاری آن بــه وزارت 
فرهنگ و ارشــاد اســلامی نیســت. از این رو با توجه به افزایش 
تعداد پلتفرم های شــبکه نمایش خانگی، انجمن تهیه کنندگان 
مستقل خواستار انحلال ساترا و تأسیس یک مرکز مستقل برای 
حمایت و بسترســازی مناســب برای شــبکه نمایش خانگی و 
پلتفرم ها  ســت و از هر پیشنهادی برای این  امر در جهت تقویت 

و رونق نمایش خانگی کشور استقبال می کند».

آثار ۶ سینماگر ایرانی در جشنواره 
تورنتو

ایســنا: با تکمیل فهرست فیلم های جشــنواره فیلم تورنتو، در 
مجموع آثار کوتاه و بلند شــش ســینماگر ایرانی در این رویداد 

سینمایی به نمایش گذاشته می شوند.
چهل و هشتمین جشنواره فیلم تورنتو از هفتم تا ۱۷ سپتامبر 
(۱۶ تا ۲۶ شــهریور) در کانادا برگزار خواهد شــد و طبق اعلام 
پیشــین فیلم کوتاه «تایتانیک: نسخه مناسب برای خانواده های 
ایرانی» به نویســندگی و کارگردانی فرنوش صمدی، در بخش 
مســابقه فیلم های کوتاه جشــنواره تورنتو پذیرفته شده و فیلم 
کوتاه «سرزمین مادری» ســاخته یاسمین مظفری هم به عنوان 

محصول کانادا در این بخش به نمایش گذاشته می شود.
طبق اعلام ســینه ایران، همچنین دو فیلم بلند ســینمایی، 
«آشــیل» به کارگردانی فرهاد دل آرام محصول مشــترک ایران، 
آلمان و فرانســه و «شــیدا» ســاخته نورا کیاســری محصول 
اســترالیا در کنار فیلم های کوتاه «شهاب» به کارگردانی عاطفه 
خادم الرضــا محصول کانــادا و «مســت دل» از مریم تفکری و 
محصول ایران و انگلســتان نیز در این رویداد سینمایی به روی 

پرده خواهند رفت.

کره جنوبی نماینده اش را به اسکار 
۲۰۲۴ معرفی کرد

مهر: کره جنوبی فیلم اکشــن- درام- فاجعه ای «آرمان شــهر 
بتنــی» را به عنــوان نماینــده خــود بــه رقابت بهتریــن فیلم 

بین المللی اسکار نود و ششم فرستاد.
کــره جنوبــی که بــا «انــگل» برنده جایــزه بهتریــن فیلم 
بین المللی اســکار شــد، اکنون «آرمان شــهر بتنی» را به عنوان 
نماینده خود به رقابت امســال معرفی کرده است. این فیلم که 
دومین فیلم کارگردان ام تائه وا است، در سئولی رخ می دهد که 
بر اثر زلزله ای عظیم ویران شــده است. یک ساختمان در میان 
این خرابه ها به پناهگاهی برای ساکنانش بدل می شود، اما آنها 

باید کاری کنند که دیگران متوجه شان نشوند.
این فیلم ۹ آگوست در سینماهای کره اکران شد و در هشت 

روز اول اکرانش ۱۶.۲ میلیون دلار فروش کرده است.
شــورای فیلم کره (KOFIC) با معرفی این فیلم به اســکار 
گفت هدفشــان از انتخاب امســال این بود که فیلمی در سطح 
جهانی با یک ســتاره بزرگ را به این رقابت بفرستند. لی بیونگ 
هــون که قبــلا در فیلم «جی.آی جــو: تلافــی» و «قرمز ۲» و 
فیلم های برتر کره ای چون «شــیطان را دیدم»، «عصر سایه ها» 
و «یک زندگی تلخ و شیرین» بازی کرده، چهره ای شاخص برای 
این هدف بود.پیش از این تاجیکستان با «ملودی» به نویسندگی، 
کارگردانی و تهیه کنندگی بهروز سبط رسول به اسکار رفته بود 
و جلوتر از آن ســوئیس به عنوان اولین کشور آغاز کننده رقابت 
امسال، «تندر» اولین فیلم کارمن ژاکیر نویسنده و کارگردان را به 

آکادمی معرفی کرده بود.
تمام آثار ارســالی بــرای شــرکت در رقابــت ۲۰۲۴ باید تا 
ســاعت پنج بعدازظهر دوشــنبه دوم اکتبر به آکادمی علوم و 
هنرهای تصاویر متحرک رسیده باشــند. فیلم ها باید در فاصله 
یکم دســامبر ۲۰۲۲ تا ۳۱ اکتبر ۲۰۲۳ اکران شده باشند. اسامی 
فیلم های راه یافته به فهرســت کوتاه شامل ۱۵ فیلم ۲۱ دسامبر 
اعلام خواهد شد و نامزدهای نهایی در ۲۳ ژانویه ۲۰۲۴ معرفی 
می شــوند. نود و ششــمین دوره جوایز اســکار ۱۰ مارس ۲۰۲۴ 

برگزار می شود.

۱۹۹۷، پس از ساخت فیلم «شــاهزاده مونونوکه» که در آن دوره از موفق ترین انیمیشن ها بود، 
عقب نشــینی خود را از مقام کارگردانی اعلام کرد تا جایی برای استعدادهای جوان تر باز کند  اما 
در ســال ۲۰۰۱ دوباره به عرصه کارگردانی بازگشت و فیلم «شــهر اشباح» را ساخت که رکورد 
پرفروش ترین انیمیشن در سطح جهانی را به خود اختصاص داد و جوایز خرس طلایی برلین در 
سال ۲۰۰۲ و اسکار ۲۰۰۳ را از آن خود کرد. او در سال ۲۰۱۳ با انیمیشن جنجالی «باد می وزد» به 
سینماها بازگشت که این فیلم اعتراضات زیادی را برای او به دنبال داشت، تا جایی که به او اتهام 
حمایت از ســازنده  هواپیماهای جنگی که باعث جنگ افروزی می شوند وارد کردند  اما در نهایت 
این فیلم موفق شــد به جمع نامزدهای نهایی جوایز اســکار راه یابد و در جوایز گلدن گلوب نیز 
موفق به کسب جایزه بهترین فیلم خارجی سال شد. هفتاد و یکمین جشنواره فیلم سن سباستین 

از تاریخ ۲۲ تا ۳۰ سپتامبر (۳۱ شهریور تا هشت مهر) در اسپانیا برگزار می شود.
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